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Dagsorden til bestyrelsesmøde onsdag, den 15. juni 2022, kl. 09.00 – 13.00.  
 

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referater 

a) Bestyrelsesmøde, den 15. marts 2022 
3. Orientering 

a) Orientering fra formand 
b) Orientering fra rektor 
c) Akademiraadets åbne brev og svar fra Det Kongelige Akademi 
d) Designuddannelse – rekruttering 

4. Kvartalsregnskab og prognose 
a) Opfølgning på 1. kvartal 2022 og prognose for årsresultatet 

5. Selveje – Statens Facility Management 
a) Orientering og status om Statens Facility Management 

6. Værksteder 
a) Orientering om og drøftelse af strategisk indsats 

7. Dimittendledighed 
a) Orientering om og drøftelse af strategisk indsats 

8. IT- og informationssikkerhed 
a) Orientering om it- og informationssikkerhed 

9. Eventuelt  
10. Bestyrelsens evaluering (LUKKET PUNKT) 
11. Bestyrelsens eget punkt (LUKKET PUNKT) 

 
Bestyrelsen valgte at udskyde dagsordenspunkterne 7. og 8. til bestyrelsens næ-
ste møde den 29. og 30. september 2022 på grund af tidsmangel. 

 
Ad 1 Godkendelse af dagsorden 
Bestyrelsen godkendte dagsorden. 

Ad 2 Godkendelse af referater 
Bestyrelsen godkendte referat af bestyrelsesmøde den 15. marts 2022. 
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Ad 3 Orientering  

a) Orientering fra formand 

Formanden orienterede: 
Møde med uddannelses- og forskningsminister Jesper Petersen sammen med 
RKU. Ønske om selveje for Det Kongelige Akademi og AAA blev endnu engang 
bragt på dagsorden.  
 
Krigen i Ukraine har medført, at der i større omfang føres en stram økonomisk po-
litik. Det kan medvirke til at gøre det svært at få en ny bevilling til forlængelse af 
LINKED-projektet efter 2022. 
 
Uddannelses- og Forskningsmøde den 7.-8. april 2022. Dagsorden i år var 
”Grønne uddannelser og grønne kompetencer”.  
 
Afrapportering af udviklingsprojekter som oprindeligt var indskrevet i Årsplan til 
gennemgang i juni er flyttet til bestyrelsens strategiseminar den 29. og 30. sep-
tember 2022. 
 

b) Orientering fra rektor 

Udskydelse af dato for fraflytning af Vandflyverhangaren:  Der har været forsinkel-
ser i forhold til at færdiggøre en fælles indretningsplan for campus og direktionen ud-
skyder derfor opsigelsen af Vandflyverhangaren. Der forventes at ligge en helheds-
plan til udmøntning i sommeren 2023. 
 

c) Akademiraadets åbne brev og svar fra Det Kongelige Akademi 

Rektor supplerede det udsendte materiale med at meddele, at Akademiraadet 
ikke havde kvitteret for modtagelsen eller besvaret invitationen til yderligere dia-
log – og at Det Kongelige Akademi heller ikke var orienteret inden bekymrings-
brevet blev rundsendt. 
 
Samtidig kunne rektor meddele, at censorformanden for uddannelserne under 
RKU, som var én af medunderskriverne på det åbne brev, efterfølgende havde for-
sikret, at han er fuldt ud objektiv i sin rolle som censorformand for designuddan-
nelserne og at han ikke har oplevet noget kritisk i kraft af den rolle. 
 
Bestyrelsen tog de to breve til efterretning. 
 

d) Designuddannelse – rekruttering 

Formanden gav ordet til de to forslagsstillere bag dette punkt.  
 
SBE understregede, at hun ikke var negativ over for designuddannelsens rekrutte-
ring, men er optaget af det vidensben der handler om, hvordan bliver det muligt at 
drive designforskning på akademiet? Hvor er det vi gerne vil hen om 10 – 20 år? 
Det kræver en langsigtet planlægning. 
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Endelig efterspurgte SBE, at bestyrelsen inkluderer drøftelser om designforsknin-
gen og ikke kun designuddannelsen på bestyrelsesseminaret i september. 
 
CH ønskede på baggrund af data belyst:  

- Hvordan ser det ud med faglighederne på designuddannelsen med sær-
ligt henblik på den professorale lærestol, hvad er det for fag de varetager, 
og hvordan flugter den sammensætning professorerne har nu med den 
overordnede målsætning for uddannelsen? Udtrykte tilfredshed med for-
mulering i studieordning. 
 
Hvordan ser så ud med dimittendledigheden for kandidaterne fra design-
uddannelsen i dag? Tilpasningen af uddannelsen som følge af dimensio-
neringen skete bl.a. på baggrund af dimittendledigheden.  

-  
CH havde erfaret fra kilder, at der mangler to fagligheder inden for den 
bærende klassiske forståelse af designbegreber. Og i tilknytning til korre-
spondancen med formanden om kompetenceprofiler, handler det også 
om viden og kunnen, dvs. kvalifikationer. Hvad er det akademiet ønsker, at 
designerne skal mestre efter en afsluttet uddannelse? Afslutningsvis 
delte CH en observation, at der mangler repræsentanter for de bedste de-
signere i branchen på designuddannelsen. 

 
Formanden takkede for deres bevæggrunde til at rejse punktet på bestyrelsens 
dagsorden, og pegede på, at drøftelse af alle tre uddannelser som aftalt også vil 
ske på bestyrelsens årlige strategiseminar til september. 
 
Rektor bragte i erindring, at Det Kongelige Akademi har et omfattende kvalitetssy-
stem for uddannelserne, og at rekruttering bl.a. sker i tæt dialog med studienæv-
nene og dekanerne. Designforskningen på akademiet er meget ung. Siden fusio-
nen har det været en klar strategi at ansætte flere forskere med en kunstnerisk 
baggrund. Som man kan se af bilaget er vi kommet langt, men det kan ikke force-
res, når kvaliteten samtidig skal være høj.  
 
Dekan for Design takkede for opmærksomheden på designuddannelsen og hen-
viste også til kvalitetssystemet og målet om forskere med kunstnerisk uddan-
nelse. Hun orienterede i øvrigt om, at forskningsunderstøttelsen de senere år er 
blevet større per studerende. 
 
Bestyrelsens øvrige medlemmer tilsluttede sig, at det er vigtige emner at tage op 
og supplerede med følgende spørgsmål og forslag til drøftelserne til september: 

• Hvad har konsekvenserne været tidligere i forhold til nedskæring? 
• En drøftelse af designforskning. 
• Hvad er det, der er svært at ”knække” i forhold til dimittendledighed? Der 

mangler industrielle designere iflg. erhvervslivet. 
• Hvilken særlig profil har det Kongelige Akademis designere? Set i forhold 

til andre internationale designskoler, hvor er vores særkende, defineret ud 
fra til- og fravalg i uddannelsens indhold? 

• Der skal være balance mellem dybde og bredde, mono- og tværfaglighed. 
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• Der ligger et spændende dilemma mellem praktikere og videnspersoner. 
• Det vil være relevant at sætte designuddannelsen ind i et større perspek-

tiv med Arkitektur og Konservering. 
• I dag er vi måske mere et universitet, men har dog KUV, som et særligt 

grundlag for uddannelsen. 
• Det er væsentligt at planlægge uddannelsen ved at se fremad – sam-

fundsmæssige behov, og ikke bagudrettet ud fra dimittendledighedstal.  

Formanden takkede for de mange gode inputs og perspektiver, der vil indgå i for-
beredelsen af bestyrelsens strategiseminar. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen og drøftelsen til efterretning. 
 
Ad 4 Kvartalsregnskab og prognose 
Prorektor redegjorde i hovedtræk for regnskabet for første kvartal og prognose for 
2022. Første kvartalsregnskab pr. marts viser et overskud på 9,5 mio. kr., og har 
udviklet sig som forventet og pegede på, at overskuddet bruges i løbet af året, og 
dermed forventes fortsat et samlet resultat i balance (nul-resultat).  Akademiet vil 
samtidig være opmærksom på den stigende inflation, som umiddelbart presser 
økonomien.   
 
Bestyrelsen tog kvartalsregnskab til efterretning. 
 
Ad 5 Selveje – Statens Facility Management 
Formanden indledte punktet og orienterede kort om de mange henvendelser til de 
ministre der har varetaget hvervet gennem de sidste 6-7 år. Det Kongelige Aka-
demi har argumenteret for vigtigheden af, at akademiet kunne overgå til at blive 
en selvejende uddannelsesinstitution, og dermed få mulighed for at operere med 
de samme frihedsgrader som universiteterne. 
 
På mødet blev der efterspurgt en ”elevatortale”, som bestyrelsens medlemmer 
kunne bruge, når de i deres respektive fora skulle argumentere for akademiets 
ønske om at overgå til selveje. 
 
Bestyrelsen tog orientering og status om Statens Facility Management, mm. til ef-
terretning og bakkede op om at sende et brev til ministeren vedr. ønsket om selv-
eje. Bestyrelsen modtager kopi af brevet samt en ”elevatortale”. 
. 
Ad 6 Værksteder 
Rektor præsenterede et kort oprids af udviklingen på værkstedsområdet siden fu-
sionen.  
 
LDL oplyste, at ledelse af værkstederne er en kompleks ledelsesopgave, da der er 
forskellige kulturer og også stigende pres på anvendelsen af dem blandt andet 
som følge af store forskningsbevillinger – hvilket i sig selv er positivt. Rektor 
fremlagde et tre-punkts-plan: 
 

1. Hvor indsatsen i første omgang handler om at få styr på ressourceanvendelse, 
pladsforbrug og booking, mm., 
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2. Samt at få lavet nogle akutte forbedringer, som vil tage presset af i forhold til 
benyttelse af værkstederne 

3. Herefter, når vi er parat til igen at øge kompleksiteten, ønsker vi at invitere er-
hvervslivet inden for, at søge funding, osv.  
 

Bestyrelsen takkede for gennemgang, analyser og oplæg til, hvordan værkste-
derne kan styrkes og optimeres til de behov der er i dag, og bakkede op om ambi-
tionsniveauet for den strategiske indsats med følgende bemærkninger: 

• Det samlede billede af akademiets værksteder viser, at der er mange 
praktikaliteter. Har man modet til at disrupte og tænke nyt? 

• Det må være en fælles ambition, at alle studerende på akademiet skal 
have et kørekort og ikke kun de designstuderende som det er i dag. 

• Det må være bestyrelsens ambition at iscenesætte et ambitiøst projekt for 
værkstederne og vide, at der blev gjort en stor indsats. 

• Undring over, hvorfor der ikke blev løftet i flok med betaling for brug af 
værkstederne, og samtidig lige adgang for alle. 

• Værkstederne er ikke som et nulsumsspil – der kan hentes funding. F.eks. 
kunne man forestille sig, at virksomheder køber adgang til værksteder 
gennem klippekort.  

• Hvis ambition om ny plan for værksteder skal lykkes kræver det naturligvis 
også, at der er indtænkt en økonomi til gennemførelsen.  

• Det må være en oplagt opgave for de designstuderende at designe en 
platform og skabe en god brugerflade for en ny værkstedsplan. 

• Indspark til, hvordan man kan tænke økonomi kunne bl.a. være at ud-
danne de studerende til at blive superbrugere af værkstederne. 

• Det er ikke relevant for alle studerende at opnå kørekort til alle værksteder 
og maskiner, men det skal være muligt at opnå kørekort til de værksteder 
som understøtter den enkeltes uddannelses- og forskningspraksis. 

• Det blev nævnt, at bestyrelsen med fordel kan bringes i spil i forhold til er-
hvervsliv og fonde, og at dette skal være i scoping-fasen. Det blev samti-
dig nævnt, at det vil være uhensigtsmæssigt at kontakte fonde før institu-
tionen er afklaret med, hvad der er det faktiske behov i forlængelse af 
strategiens konkretisering.  

 

Formanden takkede bestyrelsen for en god diskussion og inputs til udvikling af 
værkstederne og understregede, at det bliver en svær opgave i forhold til drift og 
økonomi, og hvis der skal ske et hurtigere ”træk” på opgaven, bliver det samtidig 
et spørgsmål om prioritering. 

Bestyrelsen tog orientering om tre-punkts-planen til efterretning og betonede at 
man gerne så den mere visionære del uddybet i denne strategiske indsats. 

 
Ad 9 Eventuelt 
Intet til punktet. 
 
Ad 10 Bestyrelsens evaluering (LUKKET PUNKT) 
Ad 11 Bestyrelsens eget punkt (LUKKET PUNKT) 
Næste ordinære bestyrelsesmøde afholdes den 29. og 30. september 2022 i      
Kalundborg. 


